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Abstract

        
Sex differences in schizophrenic diseases have been known for a long time but have also been subject to long-term neglect by psychiatric epidemiological research, although a study of these sex differences could, in our opinion, yield valuable pointers to pathogenic factors involved in this group of diseases the aetiology of which still awaits clarification. For this reason we initiated large-scale investigations focussed on this topic. The paper presented here discusses a few initial results, based on data of Mannheim and National Danish Case Records and on our own study on schizophrenia, the latter being a representative record of 392 patients hospitalised for the first time in the Rhine-Neckar region and the eastern part of the Palatinate. First of all, sex differences at the age at which the disease appeared for the first time, were studied while paying close attention to artifacts and other, usually neglected methodical error sources.,


        
The difference in the average age of the sexes at first hospitalisation was confirmed, and also - using an instrument specially developed for that purpose -at the onset of the disease. At the time the first signs of the disease are noticed and the first schizophrenic symptoms become apparent, men are about 3 to 4 years younger than women. On the other hand, the cumulative lifetime risk - calculated up to 60 years of age - seems to be the same for both sexes.


        
It appears that there are no sex differences in the pattern of symptoms of the disease at the time of initial hospital admittance, in respect of both the most common and the characteristic signs and symptoms. There were significant although quantitatively not very great differences in respect of patient behaviour which displays socially positive aspects somewhat more often in women and socially negative ones distinctly more often in men. In respect of the course of the disease we could not find any marked sex differences over a period of 10 years after onset of the disease; however, this is presently based only on the Danish case record data and on criteria of the course of the disease, such as number and duration of inpatient treatments


      
        
Zusammenfassung

        
Geschlechtsunterschiede bei schizophrenen Erkrankungen sind ein lange beobachtetes, aber auch lange vernachlässigtes Phänomen in der psychiatrisch-epidemiologischen Forschung, obwohl sie u. E. wichtige Hinweise auf pathogene Faktoren bei dieser in ihrer Ätiologie noch ungeklärten Krankheitsgruppe geben könnten. Wir haben deshalb umfangreiche Untersuchungen zu diesem Thema begonnen. Die vorliegende Arbeit referiert einige erste Ergebnisse, basierend auf Daten des Mannheimer und des Nationalen dänischen Fallregisters sowie unserer eigenen Schizophreniestudie, einer repräsentativen Erhebung von 392 Erstaufnahmen aus dem Rhein-Neckar-Raum und der östlichen Pfalz. Zunächst wurden Geschlechtsunterschiede im Ersterkrankungsalter unter sorgfältiger Kontrolle von Artefakten und anderen, meist vernachlässigten methodischen Fehlerquellen untersucht


        
Bestätigt werden konnte der Unterschied im durchschnittlichen Alter der Geschlechter bei Erstaufnahmen und mit Hilfe eines eigens dafür entwickelten Instruments auch bei Erkrankungsbeginn. Männer sind demnach auch beim Auftreten der ersten großenteils unspezifischen Krankheitszeichen und der ersten schizophrenen Symptome etwa 3 bis 4 Jahre jünger als Frauen. Dagegen scheint das kumulative Lebenszeitrisiko - berechnet bis zum Alter von 60 Jahren - für beide Geschlechter gleich zu sein


        
. Geschlechtsunterschiede in der Krankheitssymptomatik zum Zeitpunkt der Erstaufnahme bestehen offenbar nicht, und zwar sowohl was die häufigsten, aber auch was die charakteristischen Symptome betrifft. Signifikante, wenn auch quantitativ nicht sehr große Unterschiede zeigten sich beim Krankheitsverhalten, das bei Frauen etwas häufiger sozial positive, bei Männern deutlich häufiger sozial negative Züge erkennen läßt. Hinsichtlich des Krankheitsverlaufs konnten wir - allerdings vorerst auf der Grundlage der dänischen Fallregisterdaten und nur unter Zugrundelegen von Kriterien des Behandlungsverlaufs wie Zahl und Dauer stationärer Aufenthalte - über 10 Jahre nach Erstaufnahme keine deutlichen Geschlechtsunterschiede finden.
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